

## РЕФЕРАТ

Магистерская диссертация включает в себя 101 страницу текста и состоит из введения, двух глав, заключения, библиографического списка и 4 приложений. Библиографический список включает в себя 99 наименований.

Объектом исследования является процесс формирования политического сознания студентов ВУЗа.

Цель исследования – определить организационно-педагогические условия и разработать модель формирования политического сознания студентов в образовательной среде ВУЗа, экспериментально проверив ее эффективность.

Для решения задач исследования и экспериментальной проверки разработанных теоретических положений использован комплекс научных методов:

- теоретические методы (изучение и анализ отечественной и зарубежной философской, политологической, социологической, психолого-педагогической литературы по проблеме формирования политического сознания);

- эмпирические методы (включенное наблюдение, анкетирование и педагогический эксперимент);

- статистические методы обработки информации для получения и интерпретации результатов и анализ полученных результатов.

Научная новизна исследования:

1. Конкретизирован педагогический смысл понятия «политическое сознание», сущность которого представлена как совокупность социально-психологических новообразований (социально-политическая сопричастность, политическое самосознание, политическое самоопределение), которые обеспечивают социально-политическую самореализацию в обществе.

2. Определены показатели сформированности политического сознания.

3. Определены организационно-педагогические условия процесса формирования политического сознания студентов ВУЗа.

4. Разработана модель формирования политического сознания студентов в образовательной среде ВУЗа и программа ее реализации.

5. Разработана методика оценки эффективности программы формирования политического сознания студентов в образовательной среде ВУЗа.

Практическая значимость исследования заключается в том, что:

1. Разработана модель формирования политического сознания студентов в образовательной среде ВУЗа.

2. Разработана программа реализации модели формирования политического сознания студентов ВУЗа.

3. Разработан комплекс оценки эффективности формирования политического сознания студентов в образовательной среде ВУЗа.

Апробация результатов исследования осуществлялась в ходе обсуждения на научно-методологическом семинаре кафедры политологии и права КГПУ им. В.П. Астафьева. Результаты исследования были изложены и обсуждены на международных и всероссийских конференциях. По итогам исследования было опубликовано 10 статей в научных сборниках и журналах, в том числе в журнале из перечня рецензируемых научных изданий ВАК.

## **PAPER**

The master thesis includes 101 pages of the text and consists of introduction, two heads, the conclusion, a bibliography and 4 applications. The bibliography includes 99 names.

Object of research is process of forming of political consciousness of students of higher education institution.

Research purpose – to determine organizational and pedagogical conditions and to develop model of forming of political consciousness of students in the

educational environment of higher education institution, having experimentally checked its efficiency.

For the solution of research problems and experimental check of elaborated theoretical provisions the complex of scientific methods is used:

- theoretical methods (studying and the analysis of domestic and foreign philosophical, politological, sociological, psychology and pedagogical literature on a problem of forming of political consciousness);

- empirical methods (the included supervision, questioning and pedagogical experiment);

- statistical methods of information processing for obtaining and interpretation of results and the analysis of the received results.

Scientific novelty of research:

1. The pedagogical sense of the concept «political consciousness» which essence is provided as set of social and psychological new growths (socio-political participation, political consciousness, political self-determination) which provide socio-political self-realization in society is concretized.

2. Indicators of formation of political consciousness are determined.

3. Organizational and pedagogical conditions of process of forming of political consciousness of students of higher education institution are determined.

4. The model of forming of political consciousness of students in the educational environment of higher education institution and the program of its implementation is developed.

5. The technique of an efficiency evaluation of the program of forming of political consciousness of students in the educational environment of higher education institution is developed.

The practical importance of research is that:

1. The model of forming of political consciousness of students in the educational environment of higher education institution is developed.

2. The program of implementation of model of forming of political consciousness of students of higher education institution is developed.

3. The complex of an efficiency evaluation of forming of political consciousness of students in the educational environment of higher education institution is developed.

Approbation of results of research was performed during discussion at a scientific and methodological seminar of department of political science and the

right of Krasnoyarsk State Pedagogical University of named Victor Astafyev. Results of research have been stated and discussed at the international and All-Russian conferences. Following the results of research 10 articles have been published in scientific collections and magazines, including in the magazine from the list of the reviewed scientific publications The Highest Certifying Commission.